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Železničáři spouštějí 
záchranu Fantovy budovy
Správa železniční dopravní 
cesty začala s finální opravou 
historické Fantovy budovy 
na pražském hlavním 
nádraží. Pro začátek hledá 
projektanta, který vymyslí 
postup rekonstrukce fasády, 
střechy a oken.  str. 4 

Oceláři se začínají bát 
rivalů z Íránu a Koreje
Záplavu levné oceli z Číny 
loni Evropská komise 
přibrzdila. Teď roste dovoz 
z Íránu, Jižní Koreje, Turec-
ka a Indie. Oceláři tvrdí, že 
často je to za neférové ceny, 
a vyzývají komisi, aby je 
chránila. str. 6

Berlín se stává centrem 
fintechu v Evropě
Berlín stále více láká 
startupové firmy, hlavně 
z oblasti fintechu. Těch je 
tu nyní až sto a jejich počet 
se podle expertů do roku 
2018 zdvojnásobí. Německá 
metropole by tak brzy moh-
la v objemu investic překo-
nat i dosavadní centrum 
fintechu, Londýn. str. 9
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těžce zkoušená 
evropská jednota
po britském referendu se 
spekuluje, které další země  
by mohly opustit evropskou unii 
nebo přinejmenším eurozónu. 

téma
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bohUSlav SobotKa:

ledy se konečně hýbou! 
ÚOhs zahájí vlastní sektorové 
šetření mobilních operátorů, 
v dubnu ps projedná novelu 
zákona o elektronických 
komunikacích.

twitter.com/e15news

exkluzivně na

Barča
Jak se vyráběla 
legendární škoda 706 
pohledem Viléma 
heckela.

Češi kupují 
domy v cizině

Češi utratí  
za nemovitosti  

v zahraničí ročně až

1
miliardu  

korun.

Byznys / str. 5
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Šumava s lampasy
Budoucnost Šumavy a dalších národních parků 
projde kvůli prezidentskému vetu ještě jednou 
debatou ve sněmovně. Doufejme, že i podruhé 
zvítězí zájmy přírody, a nikoli dobrodruhů se 
zlatokopeckými sklony. Zvláště směšné pak je 
v této souvislosti mluvit o zájmech místních oby-
vatel. Národní park, jak už název napovídá, není 
obecní park pro venčení psů. Význam Šumavy je 
celoevropský a místní lampasácko-péesácká lobby 
na tom nic nezmění. 
 
Sociální demokracie má staronového předsedu. 
Bohuslav Sobotka získal na víkendovém sjezdu 
silnou podporu, s jejíž pomocí chce dovést stranu 
k volebnímu triumfu. Není na tom nic záhadného, 
Sobotka je mladý sympatický člověk, který ve vol-
bách není bez šance. Jedna záhada ale přece jen 
po sjezdu zůstala. Hned na několika zpravodaj-
ských serverech se v titulcích objevila informace, 
že Sobotka na sjezdu hřímal. To si autor tohoto 
textu při nejlepší vůli nedovede představit. 
 
Pokut za nízkou mzdu pro české kamioňáky 
v Německu, Francii a Rakousku přibývá. Ano, čes-
ké platy jsou ve srovnání s těmi západoevropský-
mi ostudné, ale to platí i o českých montovnách, 
supermarketech či bankách, které jsou vesměs 
v západoevropských rukou. Není možné na jedné 
straně z nízkých východoevropských mezd těžit, 
na druhé straně je populisticky potírat. Právě 
tyhle prakticky nesplnitelné úřední nesmysly 
Evropu rozkližují víc než cokoli jiného.

n Závěry sněmovního 
rozpočtového výboru 
nemá projednávat koa-
lice, míní šéf ANO. Podle 
premiéra Bohuslava 
Sobotky by měly být pro-
věřeny všechny emise 
bondů z roku 2012.

Pavel Otto

Premiér Bohuslav Sobotka 
(ČSSD) tlačí na ministra financí 
Andreje Babiše (ANO) kvůli 
nákupu od daní osvobozených 
dluhopisů Agrofertu. Sobotkovi 
nahrávají závěry rozpočtového 
výboru Poslanecké sněmovny, 
podle nichž existují doložitelná 
podezření, že při emisi bondů 
mohly být obcházeny nebo i zne-
užívány daňové zákony. 

Problém je mimo jiné v tom, 
že Babiš půjčil peníze za podmí-
nek výhodných pro něj, a nikoli 
pro holding, který mohl získat 
od bank úvěr s výrazně nižší úro-
kovou sazbou. „Například mohlo 
jít o skryté vyplácení dividend 
společností společníkovi,“ stojí 

v usnesení výboru. Ten požádal 
Generální finanční ředitelství, aby 
neprodleně připravilo metodiku 
pro prověření všech emisí koru-
nových dluhopisů z roku 2012.

Sobotka chce, aby o usnesení 
jednala koaliční rada. „Tady nejde 
o ministra financí a jeho pro-
blém, ale systémově i o další emi-
se takovýchto dluhopisů z roku 
2012,“ řekl. Dodal, že ČSSD chce 
slyšet, že daňová správa 
splní úkoly, které 
dostala od poslanců. 
„A prověří všechny 
případy, které 
jsou podezřelé,“ 
podotkl.

Podle ministra 
financí nemá 
záležitost nic 
společného s koa-
licí, jednání Sobotky 
označil za pokrytecké. 
„Mohli bychom navrh-
nout, aby se projednávala třeba 
kauza OKD. Je to zase šaškárna ze 
strany sociální demokracie a my 
takové body nebudeme na koalici 
projednávat,“ prohlásil.

Předsedu sněmovního výboru 
Václava Votavu (ČSSD) Babiš ob-
vinil ze zneužívání funkce. „Pan 

Votava s arogancí sobě vlastní 
nerespektoval původně avizované 
téma a jednání výboru změnil 
v nátlak na státní úředníky,“ 
napsal Babiš Sobotkovi a šéfovi 
KDU-ČSL Pavlu Bělobrádkovi.

„Bod jsem zařadil na základě 
požadavků kolegů poslanců. 
Téma rezonuje ve společnosti 
a lidé i média se nás ptali, zda ho 
projednáme,“ reagoval Votava 

s tím, že s výjimkou tří po-
slanců za ANO s usnese-

ním souhlasilo třináct 
členů výboru napříč 

kluby. 
Korunové dlu-

hopisy Agrofertu 
začal Babiš naku-
povat v roce 2013, 

postupně za ně dal 
zhruba 1,5 miliar- 

dy korun. Holding si 
od Babiše půjčil peníze 

se šestiprocentním ročním 
úrokem. V té době přitom do-
stával od bank úvěry v průměru 
za 1,87 procenta. Rozdíl mezi 
tržním a sjednaným úrokem 
představuje jen u prvního náku-
pu dluhopisů 51,7 milionu ročně. 
Babiš půjčil Agrofertu na deset 
let.

Babiš nechce řešit 
dluhopisy, obviňuje Čssd

Protagonisté dne

Petr Rafaj

PřeDseDa Úohs

VladimÍR koVář

majitel unicornu

jános ádeR

maďarský PreziDent

do boje s mobilními operátory se 
nakonec pustí i ÚOhs, který bude 
šetřit, zda tuzemský trh nehrožuje 
kartelová dohoda.

str. 3

V chorvatské rogoznici postavil 
luxusní apartmány, jež pronajímá. 
„když vypíšu novou sezonu, obvyk-
le jsou za dva dny pryč,“ uvedl.

str. 5

Žádné překvapení se nekonalo 
a maďarští zákonodárci odhlasova-
li, že János Áder bude v prezident-
ském úřadě dalších pět let. 

str. 10

Zápisník  
Jana Šindeláře

6
procent činí úrok,  

za který Andrej Babiš  
půjčil Agrofertu zhruba  

1,5 miliardy korun  
na deset let. 

V salmoVském Paláci na hradčanském náměstí začala výstava Příběh Charty 77, která přibližuje osudy 
členů prvního a nejdéle působícího opozičního hnutí v tehdejším sovětském bloku. výtvarná díla i písemné 
dokumenty, samizdaty a fotografie chartistů budou pro veřejnost k dispozici do ledna 2019.
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n Úřad ještě minulý 
týden tvrdil, že i přes 
některé problémy 
není zatím možné 
v tomto odvětví šetře-
ní zahájit.

Úřad pro ochranu hospodář-
ské soutěže (ÚOHS) zahájí 
vlastní prošetření trhu mobil-
ních operátorů. Chce zjistit, 
zda na trhu neexistuje kartel 
nebo někdo nezneužívá svou 
dominanci.

Kvůli cenám mobilních 
dat skončil v únoru ve funkci 
ministra průmyslu Jan Mládek 
(ČSSD), jemuž premiér Bohu-
slav Sobotka (ČSSD) vyčítal 

špatnou komunikaci kolem 
tohoto tématu. Premiér nyní 
ministerstvo dočasně vede. 
„Ledy se konečně hýbou,“ ko-
mentoval premiér na Twitteru 
oznámení ÚOHS. Dodal, že Po-
slanecká sněmovna projedná 
novelu zákona o elektronic-
kých komunikacích, která 
má zvýšit konkurenci na trhu 
a tlačit na snižování cen.

„ÚOHS zahájí v příštích 
dnech vlastní sektorové šet-
ření v oblasti hlasových a da-
tových služeb elektronických 
komunikací poskytovaných 
prostřednictvím veřejných 
mobilních telekomunikač-
ních sítí. Cílem bude zjistit, 
zda na těchto trzích existují 
důvody pro zásah soutěžního 

regulátora,“ uvedl předseda 
ÚOHS Petr Rafaj.

Minulý týden přitom 
antimonopolní úřad tvrdil, že 
na trzích s vysokou informo-
vaností zákazníků a častými 
přechody od jednoho poskyto-
vatele k druhému často vzniká 
takzvané cenové následování, 
které není z hlediska soutěžní-
ho práva zakázané, ačkoli vede 
k podobným cenám. Úřad také 
tvrdil, že žádný důkaz o koor-
dinaci firem nemá.

Na druhé straně ale také 
uvedl, že úřad soutěž v mo-
bilních hlasových a datových 
službách nepovažuje za plně 
fungující, nemůže ale nyní 
v rámci své působnosti proti 
operátorům zasáhnout. /čtk/

ÚoHs začne prošetřovat 
mobilní operátory 
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odHalené Padělky. Kvalita padělaných korunových banko-
vek nebývá příliš dobrá a lze je celkem snadno odhalit. 
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V České republice bylo 
loni zadrženo 3646 kusů 
padělaných a pozměněných 
bankovek a mincí všech 
měn, meziročně o třetinu 
méně. Častěji byly padělány 
české bankovky a mince, 
jejich počet meziročně klesl 
o 251 na 2132 kusů. Padělků 
v cizích měnách bylo 1514, 
meziročně o 1404 kusů 
méně.

Nejčastěji padělané jsou 
dlouhodobě tisícikoruny 
a pětisetkoruny. Ty loni tvo-
řily téměř tři čtvrtiny všech 
zadržených padělaných 
a pozměněných českých 
bankovek. Celková hodnota 
zadržených padělků v čes-
kých korunách loni činila 
2,2 milionu korun, předloni 
to bylo 2,5 milionu korun. 
Padělaná mince byla loni 
zadržena jedna.

Kvalita padělků české 
měny byla stejně jako 
v předchozích letech spíše 
nevalná. „Naprostá většina 
padělků byla vytvořena 
méně pokročilými techni-
kami. K jejich odhalení stačí 
veřejnosti kontrola základ-
ních ochranných prvků, 
a to ve třech jednoduchých 
krocích: promnutím ban-
kovky mezi prsty, pohledem 
na bankovku proti světlu 
a jejím sklopením,“ uvedl 
člen bankovní rady Vojtěch 
Benda. 

V případě zahranič-
ních bankovek bylo loni 
zadrženo 1187 kusů padělků 
v eurech a 256 kusů v do-
larech. U padělků v eurech 
i dolarech je kvalita vyšší 
než u českých bankovek 
a mincí. Většinou jsou hod-
noceny jako zdařilé. /čtk/

Padělků bankovek 
a mincí ubylo 

Bezpečnost internetových 
plateb se zvýší 
Práva uživatelů platebních 
služeb a bezpečnost inter-
netových plateb by se měly 
zvýšit. Počítá s tím návrh 
zákona o platebním styku, 
který schválila vláda. Norma 
rovněž zařazuje poštu mezi 
poskytovatele platebních 
služeb.

Výběr lidí do státních 
firem má být regulován
Zprůhlednění výběru lidí 
do řídicích a kontrolních 
orgánů státních a polostát-
ních společností si klade za cíl 
návrh zákona, který předlo-
žili poslanci čtyř sněmovních 
klubů. Ministerstva by musela 
vybírat kandidáty až na výjim-
ky ve výběrových řízeních.

Agentury zaměstnávají 
bez pracovního povolení
Na skryté agenturní zaměst-
návání se loni ve druhém po-
loletí zaměřila inspekce práce. 
Při mimořádné kontrolní akci 
provedla 296 kontrol. Odhalila 
zprostředkování práce bez po-
třebných povolení u 110 sub-
jektů, které takto zaměstnáva-
ly celkem 187 lidí. /čtk/

Krátce
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n Využití vnitřních 
prostor historické 
stavby má během leto-
ška vyřešit studie.

Jan Šindelář

Správa železniční dopravní 
cesty spustila první krok 
ke konečné opravě historické 
Fantovy budovy na praž-
ském hlavním nádraží. Pro 
začátek hledá projektan-
ta, který vymyslí postup 
rekonstrukce fasády, střechy 
a oken. 

„Pokud výběrové řízení 
bude probíhat dle předpo-
kladů, tak vítěz bude znám 
během dubna,“ řekla mluvčí 
SŽDC Kateřina Šubová. Vítěz 

by měl projekt v odhadova-
né ceně 12 milionů korun 
odevzdat do konce roku 
a zároveň zařídit stavební 
povolení. 

Začátkem příštího roku 
by se mohlo začít s obnovou 
zdevastovaného pláště. Sou-
časně železničáři připravují 
i rekonstrukci vnitřních 
prostor, o jejichž využití 
není zatím jasno. SŽDC 
proto během letoška nechá 
zpracovat studii, která má 
pro interiéry přes sto let sta-
ré budovy najít nové využití. 
„Na základě této studie bude 
vypsáno výběrové řízení 
na zpracování dalšího stup-
ně projektové dokumentace 
včetně inženýrské činnosti 
a vyřízení platného staveb-

ního povolení,“ doplnila 
Šubová. 

Jistota zatím panuje pou-
ze kolem Drážního úřadu, 
který v budově sídlí a měl by 
zde přežít i chystané opravy. 
Fantova budova doplácí 
na nepřátelský rozchod 
SŽDC s italskou firmou 
Grandi Stazioni loni v říjnu. 
Společnost už měla stavební 
povolení a stihla zrekon-
struovat střední trakt, kde 
byla obnovena kavárna. Dal-
ší práce už nestihla, za což 
zaplatila nuceným odcho-
dem z nádraží. Spor nyní 
řeší soud, přičemž železni-
čáři museli se svými plány 
začít od samého začátku. 

Odhady celkových nákla-
dů se různí, naposledy SŽDC 

uváděla zhruba tři čtvrtě 
miliardy korun. Pokud vše 
půjde hladce, zaskví se želez-
niční památka v plné kráse 
v roce 2022. 

Fantova budova z počátku 
20. století přestala sloužit 
pasažérskému ruchu kon-

cem sedmdesátých let, kdy 
vznikla nová výpravní budo-
va s průčelím do Vrchlického 
sadů. Tu se podařilo italské 
společnosti za 1,3 miliardy 
kompletně zrekonstruovat 
a zaplnit její prostory ob-
chodníky.

obnova fantovy budovy
se pomalu rozjíždí

Metropole vypíše architek-
tonickou soutěž na podobu 
budovy galerie pro Slo-
vanskou epopej Alfonse 
Muchy. Budova by měla 
stát na Těšnově. Rozhodli 
o tom včera pražští radní. 
Návrh zadání, podklady či 
harmonogram by měly být 
hotovy do letošního září. 
Kdy město budovu případ-
ně začne stavět a na kolik 
vyjde, není jasné. Epopej je 
nyní vystavena v Japonsku. 
Mucha ji daroval Praze 

s podmínkou, že pro ni vy-
buduje prostory. Ty dosud 
chybějí.

„Na zasedání gremiální 
rady Institutu plánování 
a rozvoje jsme vedli diskuzi 
k umístění epopeje. Zamítli 
jsme možnosti rekonstruo-
vat stávající budovy. Jednak 
jsme nebyli schopni identi-
fikovat, které by to měly být, 
navíc by rekonstrukce byla 
nákladnější než stavba nové 
budovy,“ řekla primátorka 
Adriana Krnáčová.

Praha si nechá v první 
fázi zpracovat urbanistic-
kou studii lokality a ná-
sledně vypíše mezinárodní 
architektonickou soutěž. 
„Cílem je na vybraných 
pozemcích vystavět mo-
derní výstavní prostor pro 
stálou expozici epopeje se 
začleněním do urbanistické 
struktury města. Předmě-
tem soutěže bude vybrat 
a ocenit nejlepší návrh 
galerie na místě bývalého 
Denisova nádraží,“ píše se 

v dokumentu, který schvá-
lili radní.

Magistrátní odbor stra-
tegických investic dostal 
od radních za úkol připravit 
návrh zadání, podklady, 
harmonogram a návrh 
financování soutěže. Doku-
menty by měli radní dostat 
k projednání začátkem 
září. Zároveň má Institut 
plánování a rozvoje zajistit 
přípravu urbanistické 
studie na pozemek na Těš-
nově. /čtk/

Podobu galerie pro epopej určí soutěž

ČekánÍ na staVeBnÍky. Původní nádražní budova již svému 
účelu neslouží od konce sedmdesátých let.
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Sloučením divadla 
a opery se neušetřilo 
Šetření Nejvyššího kon-
trolního úřadu ukázalo, 
že sloučení Národního 
divadla a Státní opery Pra-
ha nepřineslo očekávané 
úspory, celkové náklady 
obou institucí klesly v roce 
2012 jen o necelé procento, 
pak už rostly. V hospoda-
ření pak kontrola nalezla 
dílčí nedostatky. Podle 
ředitele ND Jana Buriana 
vzrostly náklady kvůli 
zvyšování platů. /čtk/

Krátce



n Správa silnic roz-
dělila obří zakázku, 
která nemá v soutě-
žích na archeologický 
průzkum obdoby.

Ředitelství silnic a dálnic 
získalo v soutěži specialisty 
na archeologické prozkou-
mání území pod plánovanou 
stavbou dálnice D11 z Hradce 
Králové do Smiřic. Práce 
za 432 milionů korun by 
měly začít do konce března 
a trvat zhruba rok. 

Stavět by se však mohlo 
začít dříve. ŘSD počítá s tím, 
že v místech, kde průzkum 
neobjeví cenné nálezy, se za-
čne s výstavbou ještě v září.

Obří zakázku, která nemá 
ve veřejných soutěžích 
na archeologický průzkum 
podle mluvčího ŘSD Jana 
Studeckého obdoby, 
rozdělila správa 
silnic do deseti 
částí. Před-
pokládanou 
celkovou 
hodnotu prací 
444 milionů 
korun stanovil 
Archeologický 
ústav Akademie 
věd ČR. Cena je tak 
vysoká z toho důvo-
du, že plánovaná dálnice 
prochází podél toku Labe, 
což je archeologicky velmi 
významná oblast.

Soutěže v jednotlivých ob-
lastech vyhrálo podle formu-
láře ve Věstníku veřejných 

zakázek Archeologické 
centrum Olomouc 

spolu s králové-
hradeckou uni-

verzitou buď 
ve spolupráci 
se stavební 
firmou Euro-
via, případně 

s královéhra-
deckou staveb-

ní společností 
Sovis CZ.

Archeologický 
průzkum před novostavbou 
každé liniové stavby vyžadu-
je zákon o státní památkové 
péči. /čtk/

n Tuzemští investoři 
kupují rezidenční ne-
movitosti nejen v ob-
líbených destinacích 
typu Chorvatska nebo 
Toskánska. Dostali se 
už i do Dubaje nebo 
na Seychelské ostrovy. 

Daniel Novák

Úspěšní čeští byznysmeni si 
čím dál častěji pořizují nemo-
vitosti v zahraničí. Oblíbené 
jsou nejen byty, ale i luxusní 
vily. Ke kupcům patří podni-
katelé, manažeři nebo ti, kteří 
radí miliardářům při náku-
pech a prodejích firem. Kon-
krétní objem těchto obchodů 
žádné statistiky nezachycují. 
Podle profesionálů z realitní 
branže už ale převýšil jednu 
miliardu korun. 

„Největší poptávka je 
po španělských a chorvat-
ských nemovitostech. Zhruba 
osmdesát procent klientů 
poptává apartmány v první 
linii či v dochozí vzdálenosti 
od moře,“ uvedla realitní 
podnikatelka Lucie Pilipová 
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Obří zakázku,  
jež nemá v tendrech na 
archeologický průzkum 

obdoby, rozdělilo ŘSD do 

10
částí.

do bydlení v cizině investují 
Češi přes miliardu korun

na kaPVeRdácH. Movití čeští investoři dávají kapitál například i do komplexu, který na Kapverd-
ských ostrovech staví the Resort Group. 

Fo
to

 t
he

 r
es

or
t G

ro
up

ze společnosti Mediterránea, 
partnera realitní kanceláře 
Svoboda & Williams. 

Například majitel softwaro-
vé skupiny Unicorn Vladimír 
Kovář v chorvatském stře-
disku Rogoznica investoval 
do stavby luxusních apartmá-

nů, které si lze pronajmout 
na dovolenou. „Když vypíšu 
novou sezonu, tak je obvykle 
za dva dny pryč,“ uvedl. 

Češi se už ale dostávají 
i do vzdálenějších destinací. 
„Kupují se nemovitosti napří-
klad na Floridě nebo v Dubaji. 

Víme také o českých kupcích 
například na Seychelách, 
Mauriciu nebo v Austrálii, ale 
jsou to stále spíše výjimky,“ 
sdělila Ilona Mančíková, maji-
telka české pobočky meziná-
rodní realitní sítě Sotheby’s 
International.  

Tuzemští investoři nehle-
dají v zahraničí reality jen 
pro sebe. Část z nich je dále 
pronajímá nebo jen čistě  
spekuluje na budoucí růst 
hodnoty. Za výhodu podle ob-
chodníků považují také fakt, 
že v případě potřeby nemovi-
tosti snadno prodají. 

České kupce si již vyhlédly 
též zahraniční fondy, které 
shromažďují kapitál pro 
investice v cizině. „V minulém 
roce jsme jen v České republi-
ce získali od investorů kolem 
milionu eur. Pro letošní rok 
plánujeme více než dvojnáso-
bek,“ řekl realitní obchodník 
Pierre-Philippe Möller. V Čes-
ku zastupuje britskou společ-
nost The Resort Group, která 
staví ubytovací komplexy 
na Kapverdských ostrovech.  

VýstaVBa teRminálu nebo rekonstrukce a rozšíření odba-
vovací plochy a pojezdové dráhy letiště u českých budějovic je 
součástí dostavby za 418 milionů korun. Postarají se o ni vítě-
zové soutěže, firmy Geosan Group a habau CZ. tendr vyšetřuje 
policie kvůli podezření, že nebyl vypsán v souladu se zákonem.  

lEtiště čESKé bUDějoviCE
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archeologický průzkum 
d11 přijde na 432 milionů

Investoři z Česka se 
v exotických destinacích 
pouštějí i do velkých 
developerských projektů. 
k nejznámějším patří hotelový 
komplex miliardáře Jiřího 
šmejce na maledivách. soubor 
nemovitostí pro turisty staví 
na Zanzibaru finanční skupina 
rsJ. stavba však nabrala skluz 
a hlavní turistickou sezonu 
už nestihne. realitní magnát 
radovan Vítek zase postavil 
luxusní rezidenční komplex 
na francouzské riviéře. 

maledivy, zanzibar 
i francouzská Riviéra



n Záplavu levné oceli 
z Číny loni dokázala 
Evropská komise při-
brzdit. Teď roste do-
voz z dalších zemí, jež 
stavějí ocelárny, a drží 
tak nízko světové ceny 
oceli.

Jan Stuchlík

Po Číně začínají evropským 
ocelářům vadit konkurenti 
z dalších zemí. V posledních 
čtyřech letech rychle roste 
dovoz ocelářských výrobků 
z Íránu a Jižní Koreje. Loni 
vzrostl i dovoz z Turecka 
a Indie. Oceláři tvrdí, že často 
je to dovoz za neférové ceny, 
a vyzývají Evropskou komisi, 

aby je chránila. „Zaznamená-
váme rostoucí tlak způsobe- 
ný růstem dovozů nejen 
z uvedených zemí, ale také 
z Ruska. S íránskou ocelí se 
potkáváme zvláště 
v Itálii, Španělsku 
či Belgii,“ uvádí 
mluvčí ostrav-
ské ocelárny 
ArcelorMittal 
Barbora Čer-
ná-Dvořáková. 

Írán letos 
zprovozní 
několik velkých 
oceláren. V první 
polovině loňského 
roku vývoz oceli ze země 
vzrostl meziročně o dvě 
třetiny. Do EU ještě před 
čtyřmi lety mířilo 150 tisíc tun 
oceli, loni více než milion tun. 
Komise už loni začala některé 

íránské producenty vyšetřovat 
kvůli podezření z dumpingu.

Druhý z velkých tuzem-
ských výrobců, Třinecké 

železárny, zatím na ros-
toucí konkurenci ze 

Středního východu 
či Indie nenará-

žejí. Nepřímo 
ovšem rostoucí 
výrobu a vý-
voz z těchto 
zemí pociťují. 

„Problémem, 
který tlačí ceny 

zboží dolů, i když 
ceny vstupů, jako 

jsou uhlí a šrot, nyní 
výrazně rostou, je celosvětová 
nadkapacita výroby,“ míní 
mluvčí Třineckých železáren 
Petra Jurásková. Podle odhadů 
Světové ocelářské asociace 
nyní ocelárny dokážou vyrobit 
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Írán ještě  
před čtyřmi lety  

vyvážel do EU

150
tisíc tun oceli ročně.  
Loni už to bylo přes  

milion tun.

oceláři se začínají obávat 
konkurence z Íránu a koreje

o 700 milionů tun oceli ročně 
více, než činí celosvětová 
poptávka. Letos jsou výrobní 
kapacity využity v průměru 
na 68 procent. Pro ekonomic-
ky udržitelný provoz by se 
toto číslo mělo zvednout nad 
osmdesát procent. „Můžeme 
očekávat, že počet případů  

dumpingových vývozů poros-
te úměrně tomu, jak se budou 
třetí země snažit na trhu 
zbavit svých přebytečných 
výrobků,“ varuje šéf evropské 
ocelářské asociace Eurofer 
Axel Eggert.

Jižní Korea se ovšem 
z Eggertova scénáře vymyká. 
Její ocelárny využívají bezcel-
ního obchodu podle dohody 
o volném obchodu s Evrop-
skou unií. Do Evropy dovážejí 
především ocelářské výrobky 
do evropských závodů korej-
ských automobilek. Po náběhu 
dohody o volném obchodu se 
objem dovozu oceli z Koreje 
zvedl o milion tun.  

naBÍdka PřeVažuje.  
Světové výrobní kapacity 
oceli jsou letos využity 
v průměru na 68 procent. 
Pro ekonomicky udržitelný 
provoz by se toto číslo podle 
odhadů Světové ocelářské 
asociace muselo zvednout 
nad osmdesát procent. Fo

to
 č

tk

Zájemci o zakázku na dodáv-
ku léčebného konopí s před-
pokládanou hodnotou  
6,36 milionu korun se právě 
nehrnou. Státní ústav pro 
kontrolu léčiv tak bude 
posuzovat nabídku jediného 
podniku na zásobování léká-
ren konopím, který se přihlá-
sil do včerejšího poledne.

SÚKL hledá firmu, která 
by zajistila dodávku čtyřiceti 

kilogramů konopí, jehož 
jakost musí být ověřena kon-
trolní laboratoří. S vítězem 
výběrového řízení lékový 
ústav uzavře rámcovou do-
hodu na 48 měsíců. Její plat-
nost skončí buď uplynutím 
doby, nebo pokud množství 
dodaného konopí dosáhne 
požadovaných čtyřiceti 
kilogramů. Lékový ústav 
vypsal zakázku opakovaně. 

Předchozí výběrové řízení 
zrušil, protože ani jeden 
ze dvou uchazečů nesplnil 
podmínky.

V lékárnách v Česku teď 
není dostupné žádné konopí 
české výroby. Lékový ústav 
při prvním vypsání zakázky 
odhadoval, že by léčebné 
konopí tuzemské proveni-
ence mohlo být k dispozici 
na přelomu léta a podzimu. 

Kvůli opakování tendru ale 
nyní očekává, že bude kono-
pí od nového dodavatele až 
v posledním čtvrtletí, pokud 
výběr nebudou doprovázet 
komplikace či průtahy.

Minulou zakázku doprová-
zely spory mezi dodavatelem 
a SÚKL kvůli certifikátům, 
které by potvrzovaly jakost 
zboží. Ústav nakonec od fir-
my převzal jen 11,2 kilogra-

mu z 41 kilogramů, které 
připravila.

Konopí je v České repub-
lice dostupné výhradně 
na elektronický recept 
s omezením, předepisovat 
ho může 26 lékařů a vydává 
se v 25 lékárnách. Léčbu 
povoluje zákon na zmírnění 
obtíží pacientů s rakovinou, 
roztroušenou sklerózou 
nebo AIDS. /čtk/

dodávat léčebné konopí chce jediná firma

Dovoz železa a oceli do EU (v milionech tun)
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n Phnompenh zlikvi-
doval starou pohle-
dávku vůči Česku ori-
ginálním způsobem. 
Zaplatil rozvojové 
projekty, na nichž se 
podílely české firmy.

Tomáš Stingl

V areálu střední školy v kam-
bodžském městě Kampong 
Tralach byly slavnostně 
otevřeny plynárna, vepřín, 
pěstírna hub a farma s rybní-
kem. Studenti si tam budou  
prakticky ověřovat své tech-
nické znalosti.

Modernizace školy před-
stavuje netradiční metodu, 
kterou Kambodža Česku 
doplatila starý dluh v původní 

výši 91 milionů korun.  Z toho 
sedmdesát milionů Česko asij-
ské zemi odpustilo. Zbylých 
21 milionů nalili Kambodžané 
do rozvojových projektů, kte-
ré uskutečnily české 
společnosti.

Posledním je 
právě dokon-
čené vybavení 
školy, na nějž 
šlo sedm 
milionů korun. 
„Například 
úpravna vody či 
zavlažovač byly 
dodány z Česka,“ 
upřesnila Linda 
Messias z ministerstva 
zahraničních věcí. Na pro-
jektu se podílely vedle České 
zemědělské univerzity v Pra-
ze i vodohospodářská firma 
G-servis nebo česká Komora 

zemědělských poradců. „Fun-
gování dodaných zařízení 
může do budoucna sloužit 
jako reference pro další akti-
vity českých firem v Kambo-

dži,“ podotýká Linda 
Messias.

Druhým vět-
ším projektem 
byla stavba 
několika zdra-
votních středi-
sek v provincii 
Takeo za více 

než třináct 
milionů korun. 

Kvůli vypořádání 
dluhu byl v roce 2013 

v Phnompenhu po dvaceti 
letech znovu otevřen český 
zastupitelský úřad. „Pově-
domí o ČR bylo v Kambodži 
velmi omezené,“ upozorňuje 
Jana Gašparíková, která úřad 

kambodža doplatila 
dluh školou s vepřínem 

Kambodža  
Česku původně dlužila  

91
milionů korun, ale 

sedmdesát milionů jí  
bylo odpuštěno.

České pohledávky u vlád 
různých zemí podle údajů 
z roku 2015 celkově 
přesahují 37 miliard korun. 
Je to především dědictví 
socialistické éry, kdy někdejší 
Československo velkoryse 
podporovalo spřátelené 
socialistické a rozvojové státy. 
největším dlužníkem je kuba 
s téměř sedmi miliardami 
korun včetně úroků. Značné 
pohledávky má Česko také 
za súdánem, Irákem, íránem, 
zeměmi bývalého sovětského 
svazu a Jugoslávie.

největším  
dlužníkem je kuba

268176/13 inzerce

uplynulé tři roky vedla. Pří-
ští rok se má stát Kambodža 
prioritní zemí pro rozvojovou 
spolupráci a rozšíří se i zastu-
pitelský úřad v Phnompenhu.

Mezi netradiční formy vy-
pořádání starých dluhů patří 
i nápad, že Kuba zaplatí Česku 
pohledávku dodávkami rumu, 
nebo návrh Bělorusů uhradit 
stavbu české ambasády 
v Minsku.

Kofola končí s rychlým 
občerstvením NaGrilu
Nápojářská skupina 
Kofola ukončila koncept 
NaGrilu. První restauraci 
projektu rychlého občerst- 
vení, která se specializo-
vala na grilované kuřecí, 
sendviče, polévky či 
dezerty, otevřela předloni 
v srpnu v Praze. Koncept 
se jí podle magazínu For-
bes nevyplácel.  Více e15.cz

Škoda Auto hlásí 
nejúspěšnější únor
Mladoboleslavská au-
tomobilka Škoda Auto 
prodala v únoru 81,2 tisíce 
vozů, meziročně o 3,1 pro-
centa více. Zaznamenala 
tak nejúspěšnější únor 
v historii. Pihou na kráse 
může být, že koncern 
Volkswagen v Rusku právě 
svolává přes 43 tisíc aut 
značky Škoda kvůli možné 
poruše hydraulických aku-
mulátorů. /čtk/  Více e15.cz

Krátce

Jedinečné byty v Modřanech  
s výhledem na Vltavu

Developer: Horizon Modřany s.r.o., člen skupiny HORIZON HOLDING

724 772 248  I  prodej@rezidencemodranka.cz  
www.rezidencemodranka.cz

http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/kofola-konci-s-projektem-retezce-rychleho-obcerstveni-1329908
http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/skoda-auto-hlasi-nejuspesnejsi-unor-v-historii-pomohl-odbyt-v-indii-a-izraeli-1329900
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n Utažení měnové 
politiky spustí válku 
mezi Janet Yelle-
novou a Donaldem 
Trumpem.

Jaroslav Bukovský

Silnější dolar a úprk investorů 
z rozvíjejících se trhů, takové 
budou podle ekonomů důsled-
ky letošního utažení měnové 
politiky americkým Fedem. 
Na první díl ze seriálu rostou-
cích úrokových sazeb sázejí 
trhy už tuto středu. Dvou-
denní zasedání amerických 
centrálních bankéřů začíná 
ještě dnes. Vyšší úroky prý ale 
rozehrají nesmiřitelnou bitvu 
mezi guvernérkou Fedu Janet 

Yellenovou a prezidentem 
Donaldem Trumpem.

„Yellenová se tento týden 
definitivně odstřelí. Očeká-
vané zvýšení klíčové úrokové 
sazby poškodí mnohem 
citelněji ji samotnou než 
trhy. Nenávratně zřejmě totiž 
klesnou vyhlídky na setrvání 
Yellenové v čele americké cen-
trální banky i během druhého 
funkčního období,“ soudí 
hlavní ekonom Cyrrusu Lukáš 
Kovanda. 

Vyšší sazby tlumící 
ekonomiku totiž půjdou 
proti ekonomickému kurzu 
nastavenému Donaldem 
Trumpem. „Ten by rád vykázal 
hned zkraje svého působení 
v Bílém domě pořádně na- 
boostovaný hospodářský růst. 
Příští rok tak místo ní zřejmě 

raději jmenuje někoho svého,“ 
dodává Kovanda. Investoři 
mají momentálně vyšší sazby 
za v podstatě hotovou věc. 
Podle výpočtů analytiků CME 
Group se pravděpodobnost 
středečního zvýšení klíčové 
sazby na jedno procento blíží 
stovce procent. Dění na opač-
ném břehu Atlantiku navíc 
nemusí zůstat bez důsledků 
v Evropě. „Vyšší sazby budou 
tlačit na růst evropských 
úrokových sazeb, protože 
jinak by rozdíl v úrocích mezi 
dolarem a eurem byl příliš 
velký a vedl by k dalšímu po-
silování dolaru a oslabování 
eura,“ zdůrazňuje analytik BH 
Securities Martin Vlček. 

Zatímco vyšší sazby prý 
posílí dolar, zchladí naopak 
akciový i komoditní trh. 

ameriku čekají 
vyšší sazby

Piëch může ztratit křeslo v radě holdingu Porsche

Bývalý předseda dozorčí rady německého automobilové-
ho koncernu Volkswagen Ferdinand Piëch by mohl přijít 
o křeslo v dozorčí radě holdingové společnosti Porsche 
SE. Tvrdí to německý list Bild am Sonntag s tím, že akcio- 
náři, tedy rodiny Porschů a Piëchů, se shodli na tom, že 
zbaví Piëcha mandátu. 

Innogy loni klesl zisk o šest procent

Největší energetická skupina v Německu loni hospoda-
řila se ziskem 1,5 miliardy eur, meziročně o šest procent 
nižším. Společnost poukázala na dodatečné náklady 
na údržbu a modernizaci infrastruktury. Podnik i tak na-
vrhne vyplatit akcionářům vyšší dividendu, než očekával 
trh, a to 1,60 eura na akcii. 

Intel dá miliardy za izraelskou firmu Mobileye

Americký výrobce čipů Intel se dohodl na převzetí izrael-
ské technologické společnosti Mobileye, která se zabývá 
systémy pro automatizaci řízení automobilů. Intel za fir-
mu zaplatí 15,3 miliardy dolarů. Jde o největší převzetí 
izraelského podniku v oblasti špičkových technologií. 

Brusel je spokojen s ústupky Gazpromu

Ústupky, které navrhuje ruská plynárenská společnost 
Gazprom, řeší obavy evropských regulátorů ohledně ob-
chodních praktik podniku ve střední a východní Evropě. 
Zároveň vyzvala zainteresované strany, aby se k návrhům 
Gazpromu vyjádřily. Ruský podnik se pomocí ústupků 
snaží ukončit antimonopolní spor s Bruselem a odvrátit 
pokutu, která by mohla činit až deset procent jeho ročních 
tržeb. /čtk/

Krátce

Země Množství Kurz

austrálie 1 19,193

Čína 1 3,667

dánsko 1 3,635

emU 1 27,020

chorvatsko 1 3,635

Japonsko 100 22,084

kanada 1 18,825

maďarsko 100 8,649

norsko 1 2,959

polsko 1 6,229

rusko 100 42,920

švédsko 1 2,825

švýcarsko 1 25,134

Turecko 1 6,763

Usa 1 25,339

Velká Británie 1 30,963

Kurzovní lístek čNb Platnost od 13. 3. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

ceTV 77,15   -1,15 % 

ČeZ 438,20   -0,41 % 

erste Bank 831,40   1,65 % 

Fortuna 104,00   2,46 % 

kofola 406,20   0,64 % 

kB 929,40   0,81 % 

moneta 84,80   0,83 % 

O2 cr 279,00   1,94 % 

pegas 827,70   -0,83 % 

philip mor. Čr 13 362,00   -1,07 % 

Tmr 675,00 0,00 %

Unipetrol 223,00   1,36 % 

VIG 625,10   -0,33 % 

Celkový objem (v tisících korun) 494 090

akcie na pražské burze 13. 3. 2017 

těžké RozHodnutÍ. šéfka FEDu janet yellenová zvýšením sazeb rozhodně nepotěší amerického 
prezidenta Donalda trumpa.
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Konec  
posilování 
dolaru?
 
Ještě začátkem tohoto roku 
a s jestřábí americkou cent-
rální bankou bych očekával, 
že kurz eurodolaru v průběhu 
roku klesne k paritě, či spíše 
k hodnotě 0,98. Jenže jak už 
to na trzích bývá, tak někdy 
stačí i jen několik týdnů a vše 
je jinak. 

Nejdříve to byl Donald 
Trump, který viděl v příliš 
silném dolaru problém, a na-
opak slabé euro vnímá jako 
hrozbu. Následně přišly jes-
třábí komentáře od bankéřů 
z americké centrální banky, 
ze kterých dolar nedokázal 
mnoho vytěžit. A nakonec 
je tady vzkaz z ECB, která 
i přesto, že stále tiskne peníze 

a hrozí, že může úrokové 
sazby ještě snížit, začíná však 
přiznávat, že bude muset 
postupně přeladit na jestřábí 
notu. 

Nyní trh očekává 100pro-
centně zvedání úrokových sa-
zeb v USA a sází na možnost 
minimálně tří zvýšení v tomto 
roce. Dolar se však po tomto 
nárůstu přiblížil pouze k hod-
notě 1,05, a pokud k tomuto 
scénáři přidáme příběh 
posledních dní o konci silně 
holubičí ECB, tak nezbývá než 
dodat, že kurz eurodolaru má 
od hodnoty 1,00 velice daleko. 
A očekáváním po posledních 
zprávách z trhu, že se bude 
alespoň náznakem k této hod-
notě přibližovat, přestávám 
věřit. 

Nezodpovězenou otázkou 
jsou však blížící se fran-
couzské volby, kdy případný 
neočekávaný výsledek může 
oslabit euro, ale tomuto 
překvapení v současné době 
trh nevěří. 

 
autor je makléřem Patria Finance

Z parketu

Ondřej Tollinger



n Přibližně 80 až sto 
fintechových spo-
lečností je v Berlíně, 
jejich počet se má 
do roku 2018 zdvojná-
sobit.

Arsen Lazarevič

Berlín se stává obrovským 
lákadlem pro startupové 
firmy, především z oblas-
ti fintechu. Brzy by mohl 
v objemu investic do oboru 
překonat i dosavadní hlavní 
město fintechu, Londýn. 
„Vzhledem k dynamickému 
a rychle se rozvíjejícímu eko-
systému se Německo stalo 
druhým největším hubem 

pro fintech společnosti,“ tvr-
dí analytici auditorské firmy 
EY ve zprávě. Podle auditorů 
byly také mezi loňským 
lednem a zářím investice 
do německého fintechové-
ho sektoru dokonce větší 
než v případě Spojeného 
království. 

Analytici počítají s další 
výraznou expanzí berlín-
ského fintechu, kterou může 
ovlivnit i chystané opuštění 
Evropské unie ze strany 
Velké Británie. „Lidé z Asie 
či Ameriky, kteří budou chtít 
vstoupit na evropský trh, 
budou toho více dělat raději 
z Berlína než z Londýna, 
protože nikdo zatím neví, jak 
se brexit projeví na obcho-
dech,“ řekl Stefan Franzke, 
ředitel ze společnosti Berlin 
Partner. 

Jako příklad fintechové 
firmy, které může brexit 
pomoci, analytici uvádějí 
berlínskou firmu Solaris-
Bank. Jedná se o multiban-
kovní platformu, která by 
měla po splnění veškerých 
regulací operovat v zemích 
EU. V bankovnictví také pod-
niká berlínská Number26, 
kterou European Fintech 
Awards and Conference 
nominovala v roce 2016 jako 

jednu z top 100 fintechových 
společností.

Franzke odhaduje, že 
v Berlíně sídlí přibližně osm-
desát až 100 fintechových 
společností. Do konce roku 
2018 by se měl jejich počet 
zdvojnásobit. Jako důvod, 
proč je Berlín tak oblíbe-
ný, uvádí stabilní právní 
prostředí, svobodomyslné 
naladění berlínských obyva-
tel a jejich vysokou znalost 
jazyků. V Německu je také 
výrazně levnější bydlení, 
kanceláře, ale také pracovní 
kapitál.

Berlín se stává centrem 
fintechu v evropě

www.e15.cz | 9 |

•	24 procent – bankovnictví 
a půjčování 

•	19 procent – půjčování 
peněz 

•	17 procent – zavádění 
nových procesů a technologií 

•	15 procent – InvesTech 
(platformy na investování)

•	10 procent – elektronická 
tržiště, agregování 
a zprostředkování 

•	5 procent – InsurTech 
(pojištění)

struktura
německého fintechu

 byty 2+kk – 4+kk  velikosti 52 – 95 m2  
 balkony, terasy, předzahrádky  10 minut na metro  

 10 minut na letiště  výstavba zahájena

602 206 999 | velkabrana.cz
prodej@velkabrana.cz

NOVé byty 
horoměřice

Developer: Shikun & Binui Horoměřice s.r.o., člen skupiny HORIZON HOLDING

268174/19 inzerce

PRodloužit stáVku pozemního personálu berlínských 
letišť tegel a Schönefeld až do středy se včera rozhodl odbo-
rový svaz verdi. Kvůli protestu již tato letiště musela přikročit 
ke zrušení téměř všech letů včetně šesti spojů mezi berlínem 
a Prahou. Mluvčí berlínských letišť potvrdil, že stávka si jen 
v pondělí vyžádala odvolání celkem 660 letů.

lEtový KliD
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  Pramen cB insights od eY

Příliv investic do fintechu 
(v milionech dolarů)

Rok 
velká 

británie
Německo

2012 185 25

2013 142 69

2014 545 138

2015 917 811

9M 2016 375 421
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n Dosud neexistující 
protiraketový štít 
Rusům vadí natolik, 
že už vyhrožují jader-
ným útokem.

Adam Kotrbatý

Rozpínavé politiky Ruska se 
v Evropě neobávají jen po-
baltské státy. Jako zvýšenou 
hrozbu ji nyní vidí v Norsku 
poté, co se americkým prezi-
dentem stal Donald Trump. 
A to nejen kvůli jeho novému 
přístupu k NATO, ale i touze 
po sblížení s Kremlem.

Norsko má s Ruskem 
hranici dlouhou necelých 
200 kilometrů. Dosud na ní 
nebyl větší problém. Po-
břežní a pohraniční služby 
zemí vzájemně spolupra-
cují. Vzhledem k pozdnímu 
budování hranic za polárním 
kruhem žijí v obou státech 
i smíšené norsko-ruské 
rodiny. Teď ale Norové za-
čali ostražitě sledovat, co se 
„za čárou“ děje.

„Nejsme s Ruskem ve vál-
ce. Za tisíc let jsme s ním 
neměli ani hraniční spor. 
Po událostech na Ukrajině 
se však změnilo naše posta-
vení. Rusové velice rychle 
rozšiřují své možnosti. Vyví-
její například stále dokona-
lejší ponorky. Jakmile někde 
necháme vakuum, oni ho 
vyplní,“ cituje list The Guar-

dian generálporučíka norské 
armády Runeho Jakobsena.

V pozoru jsou i norské 
zpravodajské služby. Ty 
ve výroční zprávě minulý 
měsíc označily Rusko jako 
největší hrozbu spolu s tero-
rismem. Nejen kvůli rostoucí 
vojenské síle Moskvy, kterou 
demonstrovala například 
během konfliktu v Sýrii, ale 
také kvůli schopnosti opero-
vat ve virtuálním prostoru. 
Rusko mělo podle zpravo-
dajců stát za útoky na vládní 
úřady a na norskou labouri-
stickou stranu. Obavy panují 
i ohledně zásahů do podzim-
ních parlamentních voleb. Ty 
mají proběhnout v září.

Rusko navíc kritizuje mož-
nou účast Norů na budování 
protiraketového štítu. Ačkoli 
ti ubezpečují, že půjde o čistě 
obranný mechanismus, ruská 
strana kvůli němu odmítla 
udělit víza norským poslan-
cům a dosud ani neexistující 
štít označila jako potenciální 
cíl jaderného útoku.

Norsko je členem NATO, 
na jehož pomoc by se mohlo 
v případě napadení spoleh-
nout. Tedy pokud budou 
platit stejná pravidla jako 
v předchozích letech. I proto 
v severské zemi budí obavy 
slova amerického preziden-
ta Donalda Trumpa, který 
nejen zpochybňuje fungo-
vání aliance, ale navíc mluví 
i o nových vztazích s ruským 
protějškem Vladimirem 
Putinem.

Problémem jsou také 
finance. Stejně jako soused-
ní Švédsko a Finsko začalo 
Norsko navyšovat po krizi 
na Ukrajině svůj obranný roz-
počet. Ten teď činí v přepočtu 
téměř 150 miliard českých 
korun a představuje o málo 
víc než 1,5 procenta norského 
DPH. „Každý má povinnost 
k cíli směřovat. Norská cesta 
však může trvat o něco déle, 
protože naše ropné bohat-
ství urychluje růst,“ tvrdí mi-
nistryně obrany Ine Eriksen 
Søreideová. Více info.cz

V norsku sílí 
obavy z Rusů

noRské 
VaRoVánÍ. 
Norská minist-
ryně obrany ine 
Eriksen Sørei-
deová ujišťuje, 
že v současnos-
ti žádný konflikt 
s velkým souse-
dem neprobíhá, 
zároveň ale 
upozorňuje, že 
Rusko může 
být hrozbou pro 
celou Evropu 
a z moře i pro 
severoatlantic-
ký prostor.Fo
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Gregor Martin Papucsek

Staronovým prezidentem 
Maďarska je János Áder − 
poslanci jej na další pětileté 
období zvolili až ve druhém 
kole, kdy už stačila pouze 
nadpoloviční většina. Není 
to překvapení, protože byl 
kandidátem vládních stran, 
zatímco jeho protikandi-
dáta, právníka a politologa 
Lászla Majtényiho nomi-
novala výrazně menšinová 
levicová opozice. Krajní 
pravice volby ignorovala.

Před volební procedurou 
měli oba kandidáti možnost 
přednést čtvrthodinový 
projev. László Majtényi 
mluvil jako opoziční 
politik. Otevřeně a ostře 
kritizoval vládu zejména 
za to, že se stává machia-
velistickou, svou existenci 

zakládá na permanentním 
boji s nepřítelem, kterého 
je třeba nejdřív vyrobit 
a pak porazit. „Včera to byl 
migrant, dnes je to zavrže-
níhodný oligarcha, zítra to 
bude Soros, no a pozítří si 
budeš nepřítelem ty sám,“ 
hřímal Majtényi. Narážel 
tak na soustavnou kampaň, 
kterou vláda proti němu 
vedla proto, že ho podporu-
je liberální Nadace otevřené 
společnosti založená mi- 
liardářem George Sorosem.

Po Majtényim působil 
János Áder za mikrofonem 
klidně, bezkonfliktně, vni-
tropolitickým otázkám se 
vůbec nevěnoval a potvrdil 
tak pověst blízkého spolu-
pracovníka předsedy vlády 
Viktora Orbána. 

autor je spolupracovníkem redakce

jános áder se opět 
stal prezidentem

ozdoBa. opozice Áderovi (na snímku dole) vyčítá zejména to, 
že roku 2014 podepsal bez námitek změnu ústavy, jež výrazně 
omezila pravomoci ústavního soudu, a že se vůbec nevyjadřoval 
k antimigrační politice vlády. Podílel se i na změně volebního 
systému, jež zvýhodňuje vládní Fidesz. Nebyl tak prý kýženou 
protiváhou vládní moci, ale byl „ozdobou na klopě jejího saka“.
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pro udržení pevného transatlantického svazku je třeba, aby členové 
naTO zvýšili své výdaje na obranu. prohlásil to generální tajemník 
naTO Jens stoltenberg při zveřejnění výroční zprávy aliance za rok 
2016. „V roce 2016 pouze pět spojenců překročilo u vojenských roz-
počtů hranici dvou procent hdp. V roce 2017 tak musíme zdvojnáso-
bit úsilí. Bude to nezbytné, aby transatlantický svazek zůstal pevný,“ 
řekl stoltenberg. před novináři v bruselském sídle naTO zdůraznil, že 
podílení se na nákladech aliance stále není spravedlivé.

stoltenberg: Rozpočty 
na armádu musejí stoupnout
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n Britská premiérka je 
proti skotskému refe-
rendu, ale nepovolit je 
by bylo asi riskantní.

Skotové ještě neřekli k příští-
mu uspořádání na britských 
ostrovech své poslední slovo. 
„Příští týden požádám par-
lament, aby mi povolil do-
hodnout se s britskou vládou 
na procesu, který umožní 
skotskému parlamentu 
posoudit referendum o ne-
závislosti Skotska na Velké 
Británii,“ řekla včera skotská 
první ministryně Nicola 
Sturgeonová v Edinburghu. 
Už dříve uvedla, že nové refe-
rendum si žádá nová situace, 
která nastala po hlasování 
o brexitu. Plebiscit chce 
uspořádat na konci roku 
2018, případně začátkem 
roku 2019, až budou jasné 

podmínky odchodu Británie 
z EU.

Předsedkyně britské vlády 
Theresa Mayová má ale jiný 
názor. „Další referendum by 
rozdělovalo obyvatele a způ-
sobilo ekonomickou nejistotu 
v té nejhorší možné době,“ 
reagoval mluvčí Mayové. 
„Referendum bylo přesvěd-
čivé a zákonné a obě strany 
souhlasily, že ho budou 
respektovat,“ řekl mluvčí.

Podle komentátorů však 
Mayová na skotské refe-
rendum nakonec přistoupí. 
„Mayová může referendu 
jen těžko zabránit, protože 
by hrozilo, že tím dotlačí 
veřejné mínění ve Skotsku 
k nezávislosti,“ varoval po-
litolog Mark Diffley z ústa-
vu Ipsos Mori. Předchozí 
hlasování v roce 2014 skotští 
separatisté prohráli, teď jsou 
ale silnější. /čtk/

sturgeonové nedá spát 
skotská samostatnost 

NOVÝ
MAGAZÍN

Cena každé přijaté SMS je 99 Kč vč. DPH (zahrnuje poštovné i balné). 
Provozuje CN INVEST, a. s., infolinka 296 363 199 ve všední dny 8–16 
hod.,mobil@cninvest.cz, www.platmobilem.cz.

POŠLETE SMS NA ČÍSLO 902 11 VE TVARU:
FINTECH  JMÉNO  PŘÍJMENÍ  ADRESA  MĚSTO  PSČ

OBJEDNÁVEJTE 

I PŘES 
SMS!

PRÁVĚ
V PRODEJI

JAK
PŘEŽIJÍ

ČESKÉ PENÍZE
V INTERNETOVÉ

DOBĚ?

265233/43 inzerce

mayová chce zahájit vyjednávání podmínek brexitu nejpozději koncem 
března. proces má trvat asi dva roky a vyvrcholí uzavřením dohody 
o další spolupráci mezi britskými ostrovy a eU. sturgeonová nedávno 
žádala vládu v londýně, aby se skotsko mohlo do tohoto procesu 
zapojit a uzavřít s eU vlastní dohodu. argumentovala tím, že v referen-
du o brexitu loni skotové na rozdíl od angličanů hlasovali jasně pro 
setrvání v unii. konečné rozhodnutí o tom, zda skotsko může mít druhé 
referendum, přísluší parlamentu v londýně, v němž má mayová většinu.

konečné slovo 
padne v londýně

PředstaVitelé oxfoRdské uniVeRzity včera vyzývali 
britské poslance, aby zaručili práva občanů EU v zemi i po 
odchodu británie z unie, takzvaném brexitu. vyjádřili se tak 
krátce před očekávaným večerním hlasováním Dolní sněmov-
ny o zákonu k aktivaci článku 50 lisabonské smlouvy, kterou 
oficiálně začnou rozhovory britů s EU o podmínkách brexitu. 

oXFoRD v UliCíCh
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Mas má dvouletý zákaz 
výkonu veřejné funkce
Španělský soud na dva roky 
zakázal bývalému před-
sedovi katalánské regio-
nální vlády Arturu Masovi 

zastávat veřejnou funkci. 
Expremiér ignoroval zákaz 
ústavního soudu a v listopa-
du 2014 uspořádal nezávaz-
né hlasování o nezávislosti 
regionu, který leží na seve-
rovýchodě Španělska. 

Ankara zvažuje kontrolu 
nad migranty do EU
Turecký ministr pro evrop-
ské záležitosti Ömer Çelik 
včera připomněl průběžně 
se opakující názor, že by 
Ankara měla přehodnotit 

dohodu s EU o kontrole 
migrace a zvolnit sama do-
hled nad migranty mířícími 
na starý kontinent. Çelik 
to zdůvodnil tím, že unie 
nesplnila vlastní závazky. 

Syrská opozice potřetí 
do Astany nepojede
Syrská opozice nemá v plá-
nu zúčastnit se rozhovorů 
o Sýrii, které měly dnes za-
čít v Astaně. Minulý týden 
požádala o odklad termínu. 
V kazašské metropoli se za-
tím konala dvě kola jednání 
a jejich hlavním tématem 
bylo příměří v Sýrii. 

Polská prokuratura si 
předvolala Tuska
Polská prokuratura před-
volala předsedu Evropské 
rady Donalda Tuska na 
15. března k výslechu jako 
svědka v případu z roku 
2010, který se týká neschvá-
lené spolupráce bývalých 
vedoucích činitelů polské 
tajné služby se službami ji-
ného státu, zřejmě ruskými. 
Brusel ale oznámil, že Tusk 
už má jiné závazky a k vý-
slechu se nedostaví. /čtk/

Krátce
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populismu a protiunijních 
nálad napříč Evropou může 
být situace jiná. Nedávný 
průzkum ukázal, že si konec 
členství Atén ve společenství 
zemí platících jednotnou mě-
nou přeje 52 procent Němců. 
Této myšlence jsou obzvláště 
nakloněni voliči populistické 
Alternativy pro Německo. 

Před volbami do Spolko-
vého sněmu se ale tématu 
chytají i další politici, pro 
toto řešení letitých potíží se 
vyslovili představitelé Levice 
i svobodných demokratů. So-
ciálnědemokratický kandidát 
na kancléře Martin Schulz 
se ale snaží podobné výzvy 
utnout. „Zastánci grexitu si 
zahrávají s jednotou konti-
nentu. To je možná v zájmu 
Donalda Trumpa nebo Mari-
ne Le Penové, ale rozhodně 
ne v zájmu Německa nebo 
Evropy,“ vzkázal prostřednic-
tvím listu Die Welt. 

Před důsledky případ-
ného odchodu z eurozóny 
v únoru varovalo také 
několik řeckých univerzit-

ních profesorů. „Následky 
grexitu by pro Řecko byly 
katastrofální jak v krátko-
dobém, tak dlouhodobém 

termínu. Nedostatečná 
konkurenceschopnost řecké 
ekonomiky by vedla k rychlé 
devalvaci nové drachmy 
a reálné příjmy zaměstnanců 
a důchodců by se dramatic-
ky snížily,“ uvedli ve svém 
prohlášení. Zdůrazňují, že 
ekonomika země místo toho 
potřebuje hluboké struktu-
rální reformy, které povedou 
ke zvýšení produktivity, li-
beralizaci některých odvětví 
a omezení byrokracie. 

Z průzkumů vyplývá, že 
se Řekové přes pokles své 
životní úrovně ven z eu-
rozóny nehrnou. Pro návrat 
k drachmě se jich v šetření 
agentury Kapa Research 
vyslovilo 27 procent. Costas 
Panagopulos z institutu 
pro výzkum veřejného 
mínění Alco však míní, že se 
nostalgie po starých časech 
může prohloubit. „Stali jsme 
se společností beznaděje, 
nemáme dokonce ani ždibec 
naděje do budoucna. Jediným 
důvodem, proč lidé chtějí 
zůstat v eurozóně, je strach 
z následků odchodu. Ale po-
kud se situace nezlepší, tak 
se to změní,“ citoval ho deník 
The Guardian.

n Po britském referendu se spekuluje o tom, jaké 
další země by mohly opustit evropskou unii nebo 
přinejmenším eurozónu. Nespokojenost lidí s životní 
úrovní a obavy z migrační krize posílily protiunijní 
nálady na celém kontinentu. Zúročit se je chystají 
euroskeptické strany, které mohou v blízké době 
uspět v několika významných zemích. 

Karolína Flaszová

Hospodářské trable řecka opět 
víří debatu o odchodu z eurozóny
Termín grexit se na strán-
kách tisku objevuje v posled-
ní době zase častěji. Důvo-
dem je zanedbatelný pokrok 
v nápravě řeckých hospodář-
ských problémů a zavádění 
reforem v zemi. K vše-
obecnému pesimismu 
minulý týden přispěly 
nové údaje o stavu eko-
nomiky. Statistický úřad 
Elstat informoval o nulovém 
růstu hrubého domácího 
produktu v uplynulém roce. 
V jeho čtvrtém čtvrtletí 
se HDP proti předešlému 
kvartálu snížil o 1,2 procenta 
a pokles vykázal i v meziroč-
ním srovnání. Aténám navíc 
hrozí, že v létě nebudou mít 
peníze na splátky dluhů. 

Některá média podotýkají, 
že o odchodu či vyhazovu 
Řecka z eurozóny se už 
spekulovalo mnohokrát 
a vždy byla krize zažehná-
na. Tentokrát však podle 
nich vzhledem k nárůstu 

evropská 
jednota stojí 
před řadou 
zkoušek
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Řecko
Pro návrat k drachmě je 
27 procent Řeků.
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Francie
Odchodu z EU je 
nakloněna zhruba 
třetina Francouzů.

Nizozemsko
Zůstat v Evropské unii 
si přeje 39 procent 
Nizozemců.

Itálie
Celkem 30 procent Italů 
by uvítalo referendum 
o odluce od EU. 

Francie je teoretickým adep-
tem na odchod z Evropské 
unie vzhledem k blížícím 
se prezidentským volbám, 
ve kterých by mohla uspět 
euroskeptická šéfka Národní 
fronty Marine Le Penová. Po-
pulistka má šanci postoupit 
do druhého kola z prvního 
místa. Předpokládá se však, 
že v rozhodujícím duelu 
bude poražena. Po loňských 
překvapivých výsledcích 
britského referenda a ame-
rických voleb je však na mís-
tě jistá obezřetnost. 

Spojené království podle 
političky prolomilo tabu 
a ukázalo, že z unie lze 
odejít. Le Penová, která se 
sama nazývá Madame frexit, 
slibuje podobné referendum 

doma. „Buď dá EU Francou-
zům zpátky územní suvere-
nitu, hranice, kontrolu nad 
vlastní ekonomikou a měnou 
a nadřazenost francouz-
ských zákonů, nebo jim 
budu říkat, že bychom ji měli 
opustit,“ zdůrazňuje. 

I kdyby se však stala prezi-
dentkou, je nepravděpodob-
né, že by si obyvatelé země 
odchod z unie odhlasovali. 
Podle loňského průzkumu 
je mu nakloněna zhruba tře-
tina Francouzů. Tento krok 
by navíc vyžadoval změnu 
ústavy, k čemuž by byl nutný 
široký politický konsenzus. 
Pokud by ale návrh v re-
ferendu prošel, neměli by 
zřejmě politici odvahu vůli 
lidu ignorovat. 

Někteří unijní představi-
telé každopádně dávají ote-
vřeně najevo, jak je vyhlídka 
populistky v Elysejském 
paláci děsí. „Pokud Marine 
Le Penová přijde do úřadu, 
jestli vypíše referendum 
o frexitu, co pak s Evropou 
bude? Evropa byla založena 
na tom, aby spolu Francie, 
Německo a další země mohly 
pracovat na společném pro-
jektu. Bylo by šílené, kdyby 
byla zvolena, a to je přesně 
důvod, proč se to nestane, 
nesmí se to stát,“ prohlásil 
nedávno eurokomisař pro 
hospodářské a finanční zále-
žitosti Pierre Moscovici. 

Francouzský think tank 
Institut Montaigne varoval 
i před mírnější variantou 

V tuto chvíli je zvlášť aktu-
ální situace v Nizozemsku, 
které zítra čekají parlament-
ní volby. Jedním z favoritů 
klání je populistická Strana 
pro svobodu (PVV) Geer-
ta Wilderse, která chová 
k Bruselu značné antipatie. 
„Evropská unie je politická 
byrokratická organizace, 
která nám vzala identitu 
a národní suverenitu. Takže 
bych se jí zbavil a stal se opět 

národním státem,“ hlásá 
kupříkladu její lídr.

Pravděpodobnost, že bude 
moci směřování Nizozemska 
takto významně ovlivnit, 
však není vysoká. Preferen-
ce PVV v posledních dnech 
před hlasováním oslabují. 
Nejaktuálnější průzkumy na-
značují, že těsným vítězem 
se spíše stane Lidová strana 
pro svobodu a demokracii 
současného premiéra Marka 

Rutteho. I kdyby ale sociolo-
gové ve svých šetřeních se-
lhali a volby by jednoznačně 
vyhrál Wilders, je jeho šance 
na sestavení vlády nízká. 

Nizozemci přitom nejsou 
v názorech na EU jednotní. 
Britský euroskeptický think 
tank Bruges Group nedávno 
v zemi zadal průzkum, ze 
kterého vyplynulo, že řada 
lidí by si přála volnější vazby 
na osmadvacítku. Podle 

Podle některých názorů není 
pevné ani italské členství 
v Evropské unii nebo při-
nejmenším setrvání Itálie 
v eurozóně. Těmto úvahám 
nahrává několik faktorů. 
Italové jsou přesvědčeni, že 
se stále potýkají s hospo-
dářskou krizí. Mnoho z nich 
se podle letošní výroční 
zprávy think tanku Eurispes 
označuje za chudé. „Téměř 
polovina domácností tvrdí, 
že má každý měsíc problém 
vyjít s penězi a musí sahat 
do svých úspor a omezovat 
výdaje,“ uvádí studie. 

Velká část obyvatel země 
míní, že je Brusel nutí k ne-

spravedlivým hospodářským 
obětem. Navíc jsou pře-
svědčeni, že jim zbytek unie 
dostatečně nepomáhá zvlá-
dat migrační krizi. Institut 
uvádí, že 30 procent Italů by 
uvítalo referendum o odluce 
od EU. Více znepokojivé je, 
že proti odchodu z osma-
dvacítky se jednoznačně 
vyslovila necelá polovina 
tázaných. 

K posílení náklonnos-
ti obyvatel země k unii 
nepomáhá ani aktuální tlak 
Evropské komise na Řím, 
aby konečně zastavil nárůst 
veřejného dluhu, který by 
měl letos překonat hranici 

133 procent HDP. Není navíc 
jisté, zda už se zemi podařilo 
zažehnat riziko bankovní 
krize. Itálie není stabilní ani 
politicky. Případné předčas-
né volby by přitom mohly 
vyústit v silně euroskeptic-
kou vládu. Stále více průzku-
mů naznačuje, že hlasování 
by aktuálně vyhrálo popu-
listické Hnutí pěti hvězd, 
které si zahrává s myšlenkou 
referenda o odchodu země 
z eurozóny. Na třetím místě 
často figuruje antiimigrační 
Liga severu, která slibuje 
osvobození Italů z unijních 
pout. 

le Penová slibuje referendum 
po britském vzoru

euroskeptik Wilders před volbami ztrácí

italové mají pocit, že se k nim  
eu chová macešsky

plánu Le Penové, kterou je 
odchod z eurozóny a návrat 
k franku. Podle něj by tento 
přechod stál francouzskou 
ekonomiku 180 miliard eur 

a znamenal by ztrátu půl 
milionu pracovních míst. Po-
litička analýzu zpochybňuje, 
ústav má podle ní vazby na její 
prezidentské konkurenty.

něj si v ní přeje 
zůstat 39 procent 
lidí, 23 procent by upřed-
nostnilo rozvolnění vzta-
hu na úroveň člena 
Evropského sdružení 
volného obchodu. 
Dohoda o vol-
ném obchodu 
by stačila  
27 procentům 
respondentů, 
zbytek neví. 



Třetí síla? 
Spíš smíření 
před krachem
Po krajských volbách se mlu-
vilo o spojenectví KDU-ČSL 
a Starostů a nezávislých 
jako o třetí síle, která může 
konkurovat ANO a ČSSD. 
Po třech měsících jednání 
sice visí ve vzduchu rozhod-
nutí jít společně do voleb, ale 
není vůbec jisté, že k tomu 
skutečně dojde. Koncem týd-
ne se mají sejít funkcionáři 
obou stran na „poznávacím 
setkání“, jak to nazval jeden 
z lidovců. 

Koncepce třetí síly se 
poprvé objevila na podzim 
1998, kdy na protest proti 
opoziční smlouvě vznikla 
Čtyřkoalice (KDU-ČSL, 
Unie svobody, ODA, DEU). 
Dokázala uspět v kraj-
ských a senátních volbách 
roku 2000, ale v předvečer 
parlamentních voleb o dva 
roky později se uskupení 
rozložilo. Podobný scénář se 
odehrává i dnes, jen rychleji.

STAN se nejdříve odpojili 
od pravicové TOP 09 a začali 
hledat nový nosič svých 
politických ambicí, jemuž 
mohou zároveň přispět svou 

značkou, na komunální 
úrovni docela populární. 
Zlom nastal loni po kraj-
ských volbách, v nichž 
Starostové celkem uspěli, 
a v hnutí převládl názor, že 
by se už nemělo spokojit jen 
s doplňkovou pozicí na kan-
didátkách jiné strany.

Část lidovců kolem předse-
dy Bělobrádka tehdy Staros-
tové přesvědčili, že je nutné 
začít spolupracovat na prin-
cipu „já pán, ty pán“. Aby se 
vyhnuli vysokému volební-

mu prahu (deset procent pro 
dvojkoalici) přišli s myš-
lenkou nové volební strany. 
Mělo to svou logiku, ale pro 
tradicionalistické lidovce to 
byl příliš ambiciózní nápad 
a na zasedání svého širšího 
vedení se své tradiční značky 
vzdát odmítli.

Odhlasovali si nicméně 
společný postup do voleb, 
čímž přistoupili na riziko, 
že se kvůli desetiprocentní 
hranici do Poslanecké sně-
movny zkrátka nedostanou. 
Paradoxní tehdy bylo, že pro 
koaliční spolupráci hlasovali 
i ti lidovci, kteří odmítali 
vznik společné strany. To 

dávalo tušit, že jde pouze 
o odklad boje.

A ten ve straně lidové 
skutečně začal a jeho sou-
částí jsou i úvahy o novém 
předsedovi KDU-ČSL, který 
by mohl vzejít z volebního 
sjezdu v květnu. Do čela 
proudu, který prosazuje 
společný postup se Starosty, 
se postavil předseda Pavel 
Bělobrádek. Lídrem opač-
ného proudu je Jiří Čunek. 
Exministr Čunek se opírá 
o špatné vzpomínky lidovec-
kých funkcionářů, kteří se 
po volbách 2010 ocitli mimo 
parlament. Bělobrádek na-
opak kontruje prohlášením, 
že lidová strana má ojedině-
lou možnost překročit své 
historické určení a výrazně 
promluvit do výsledku voleb. 
Tím by získala novou pozici 
v politickém systému.

Oba lidovecké tábory 
tlačí k rozhodnutí netrpě-
liví Starostové a nezávislí, 
které na konci měsíce čeká 
sjezd. Právě tam by se rádi 
demonstrativně přihlásili 
ke koncepci „třetí síly“ a spo-
lečnému postupu do voleb. 
I proto ono zmíněné setkání 
za pár dní, kde se údajně 
mají odbourávat předsudky. 
Realistický pozorovatel však 
vidí spíše poslední pokus 
o záchranu svazku, který se 
nikdy nestal manželstvím 
a jen v rychlosti opsal příběh 
někdejší Čtyřkoalice. 

autor je komentátorem  
týdeníku reflex

Komentář

Bohumil Pečinka

V KDU-ČSL začal boj 
o podobu spolupráce 
se Starosty. Na jedné 
straně je Bělobrádek, 
na druhé Čunek.
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Tvář dne 

 Je třeba, aby Skotsko uplatnilo své 
právo rozhodnout o své budoucnosti. 
Dříve než bude pozdě,

řekla skotská premiérka  
nicola sturgeonová 
str. 11
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Spielberg natočí 
novinářské drama

Steven Spielberg natočí 
novinářské drama The Post 
o kauze úniku a zveřejnění 
citlivých vládních informa-
cí během války ve Vietna-
mu. Pro svůj nový snímek 
získal oscarové herce Toma 
Hankse a Meryl Streepovou, 
kteří se objeví na plátně 
poprvé spolu. Film ukáže 
roli deníku The Washing-
ton Post v aféře nazývané 
Pentagon Papers z roku 
1971. Týkala se tajných 
dokumentů amerického 
ministerstva obrany 
o vietnamské válce, které 
dokazovaly, že oficiální 
místa klamou Američany. 

Jeden svět vyhrál 
snímek Není úniku
Vítězným filmem festiva-
lu dokumentů o lidských 
právech Jeden svět se 
stal snímek Není úniku 
pojednávající o části Iráku, 
kterou ovládá uskupení 
Islámský stát. Cenu za nej-
lepší režii má Plastová Čína 
tvůrce Ťiou-liang Wanga 
o továrně na recyklaci 
plastů. Nejlepším českým 
dokumentem je Normální 
autistický film režiséra 
Miroslava Janka. Přehlídka 
v Praze skončí ve středu, 
pokračovat bude postupně 
ve 32 městech v Česku 
a také v Bruselu. /čtk/

Krátce

n Ceněné album 
Migration britského 
producenta Simona 
Greena alias Bonobo 
pojednává o věcech 
spojených s migrací.  

Petr Frinta

Britský producent Simon 
Green vystupující půldruhé-
ho desetiletí pod hlavičkou 
Bonobo patří k nejvýznam-
nějším tvářím současné 
inteligentní taneční hudby. 
Jeho desky vstřebávají inspi-
race z řady žánrů, nutně ne 
jen elektronických, inspirace 
pokaždé čerstvé, v nových 
konstelacích, vždy však zrca-
dlící aktuální dění.

Popularita hudebníka re-
prezentujícího spíše okrajové 
proudy, který se navíc vyhýbá 
médiím, se na první pohled 
může zdát nezvyklá. Při 
pohledu zblízka se však feno-
mén Bonobo stává logickým.

Představuje totiž kompro-
mis, kam ještě dokážou zajít 
posluchači středního proudu 
při výletu za běžné hranice, 
a přitom zůstává dostatečně 
zajímavý i pro ty upřednost-
ňující v elektronice experi-
ment a alternativu.

Desky Bonobo tak předsta-
vují koridor, jímž vlivy 
z undergroundu migrují do 
středního proudu. A nejde 
jen o vstřebané inspirace, ale 

Bonobo pojí řadu žánrů v celek

Bonobo: migration

Vydal: ninja Tune
Hodnocení: 80 %

Dušan Kütner

Americký režisér Ben Lewin, 
jehož pět let starý snímek 
Sezení získal hlavní cenu na 
prestižním festivalu Sun-
dance, dokončuje válečný 
snímek o baseballovém hráči 
a zároveň špionovi před-
chůdce americké CIA Moe 
Bergovi. Pro jeho natáčení 
si přitom vybral Prahu, 
která ve filmu nazvaném The 
Catcher Was a Spy ztvární 
řadu cizokrajných lokací.

V Česku stráví filmaři 
celkem 26 natáčecích dnů. 
„Dublujeme tu motivy 
Washingtonu, New Yorku, 
Tokia, Říma, italských 
a švýcarských Alp či Cury-
chu. Stavěli jsme i dobové 

dekorace exteriérů Říma, 
například rozvalin upro-
střed rozbombardovaného 
města,“ uvedl výkonný pro-
ducent Václav Mottl z Czech 
Anglo Productions, která na 
filmu spolupracuje. Natáčelo 
se také v bývalé restauraci 
v hotelu Evropa na Václav-
ském náměstí, která se pro-
měnila v newyorský klub.

Scénář k filmu přitom 
napsal Robert Rodat, scená-
rista úspěšných filmů jako 
Zachraňte vojína Ryana 
nebo Patriot. Výpravu má 
na starosti Luciana Arrighi-
ová, držitelka Oscara za film 
Rodinné sídlo.

Hlavním hrdinou snímku 
odehrávajícího se v roce 1942 
je Moe Berg, žijící v letech 

1902 až 1972. V americké 
baseballové lize strávil pat-
náct sezon.

Kromě sportovního umění 
vynikal i vědomostmi – ab-
solvoval univerzitu v Prin-
cetonu a práva na Columbii 
a uměl několik jazyků. Často 
byl proto označován jako 
nejinteligentnější chlapík 
baseballu.

Nejspíše i proto se nako-
nec stal agentem předchůdce 
dnešní zpravodajské služby 
CIA. Jako tajný agent byl 
pak za druhé světové války 
vyslán do Německa s cílem 
infiltrovat se do prostředí 
nacistických vědců pracu-
jících na vývoji atomové 
bomby a zjistit, jak jsou 
s projektem daleko.

Hotel evropa se změnil v newyorský klub

ameRika V PRaze. v příběhu o americkém hráči baseballu 
a zároveň špionovi sehraje Praha roli New yorku i Washingtonu.
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téma migRace. album Migration producenta Simona Greena alias bonobo je svědectvím o neutu-
chající touze po svobodě a o potřebě pohybu.
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také o technickou stránku 
– o hardware a software, 
produkci, soupisku hostují-
cích vokalistů a rozhodnutí 
co s nimi.

Vokální styly mohou být 
poplatné době, ale hlasům na 
míru napsané skladby vždy 
působily autenticky. Green 
není géniem spřádajícím 
v ústraní hudební revoluce, 
nýbrž již objevené na des-
kách dovádí k dokonalosti, 
a především tím umí oslovit 
i široké publikum.

Co alba Bonobo činí 
výjimečnými, je mimořádná 

soudržnost, nakolik mohou 
natolik rozdílné vlivy a zvu-
ky tvořit kompaktní celek, 
na nějž se stejně dobře tančí, 
jako se v jeho komorních 
náladách hloubá.

Novinka Migration je 
v tomto ohledu nejsilnější, 
třebaže obsahuje dobře 
známé prvky – křehké elek-
tronické skladby s ženským 
vokálem pojednávající o ni-
terných zraněních, skladby 
s navrstvenými živými hu-
debními nástroji či písně 
s vlivy indické nebo africké 
lidové hudby.

Album Migration je svě-
dectvím o neutuchající touze 
po svobodě, o potřebě pohy-
bu. Pojednává o tématech, 
která jsou s migrací spojená: 
o rodině, identitě, hledání 
jistoty, opory. Mnohost 
vrstev na albu tak odráží 
mnohovrstevnost samotné-
ho života.

autor je spolupracovníkem redakce
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konec nudy 
V BazénecH. 
Plavání je považová-
no za nejlepší formu 
cvičení pro udržení 
zdraví. ale bazén 
je tak nudné místo, 
koho to baví plavat 
sem a tam a tam 
a sem? Řešení mož-
ná přináší systém 
aquaCavE, který je 
v bazénu schopen 
trojrozměrnou 
vizualizací navodit 
naprosto přesvěd-
čivý obraz jakékoli 
reality. Zařízení bylo 
prezentováno na to-
kijské univerzitě.

n Zdeněk Liška 
ve svém oboru získal 
tak výsadní postavení, 
že ho pro svůj film 
chtěl každý. A nikdo 
neměl odvahu mu 
do jeho práce mluvit.

Je možné ve střižně „zachrá-
nit“ špatný film? Čeští filma-
ři takového člověka třicet let 
měli. Nebyl to ovšem střihač, 
nýbrž hudební skladatel a 
jmenoval se Zdeněk Liška. 
A proč pracoval ve střižně? 
Protože si tam pouštěl celý 
film a skládal se stopkami 

v ruce. Výsledný produkt tak 
byl ušitý doslova na míru, 
režisér se nemusel o nic 
starat. A dost dobře ani ne-
mohl. Chtěl-li spolupracovat 
s Liškou, musel mu kromě 
autorství hudby přenechat 
i funkci hudebního drama-
turga nebo hudební režie. 
Liška je tak podepsaný pod 
více než 300 snímky z pa-
desátých, šedesátých a ze 
sedmdesátých let, pochopi-
telně nejen pod skvosty, ale 
i pod škvárem, který nemohl 
zachránit ani strhující hu-
dební doprovod.

I když to není přesné 
slovo. Liškova hudba totiž 

nejen doplňuje obraz, často 
vytváří i vlastní paralelní 
děj, jako by byla schopná vy-
právět vlastní příběh. Když 
byla i vizuální stránka díla 
na výši, vznikly filmy, které 
dnes řadíme do zlatého fon-
du kinematografie. Namát-
kou lze jmenovat Vynález 
zkázy, Vyšší princip, Smrt si 
říká Engelchen, Ikarie XB 1, 
Obchod na korze, Údolí 
včel, Marketa Lazarová, 
Spalovač mrtvol a další. Asi 
nejznámější přesto zůstává 
podmanivý rytmus úvodní 
sekvence k seriálu o majoru 
Zemanovi. Ročně skládal 
hudbu i k osmi celovečer-

ním filmům, zapomínat 
přitom nelze ani na snímky 
krátkometrážní nebo ani-
mované.

Jak to všechno mohl 
vůbec stíhat, zůstává tak 
trochu záhadou. Do Pra-
hy totiž až dvakrát týdně 
dojížděl ze Zlína, přičemž 
mu produkce platila kupé 
v lůžkovém voze. A právě 
tam měl rozepisovat noty. 
V Praze měl v dnešním 
hotelu Evropa stálý pokoj, 
ve kterém si hudbu přehrál 
na klavíru a jelo se nahrávat 
do studia. 

Perličkou zůstává práce 
českých filmařů včetně 

Lišky pro íránského šáha 
Pahlavího. Zakázka spočí-
vala ve vytvoření multime-
diálního díla na oslavu dvou 
a půl tisíciletí trvání perské 
říše. Sled prací byl tentokrát 
obrácený. Liška nejprve 
zkomponoval hudbu, ke kte-
ré filmaři dotáčeli obrázky. 
Výsledné Šahiády však 
nakonec vzaly za své během 
islámské revoluce.

Možná i hektické pracovní 
nasazení a ne vzorná živo-
tospráva vedly k tomu, že 
Liška zemřel už v 61 letech. 
Ve čtvrtek si připomeneme 
jeho nedožité 95. narozeniny.  
/mec/

muž, ze kterého padaly noty
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